
 شما به عنوان ناظر تالار معاملات آتي 
با توجه به تازگي و نو بودن اينگونه معاملات 
در بورس كالاي ايران بفرماييد، راه اندازي 
اين قرار دادها به چه شكل بود و بر روي چه 

نوع كالاهايي انجام گرفت؟
در ابت��داي راه ان��دازي قرارداده��اي آت��ي، 
معاملات ب��ر روي ش��مش طلاي يك اونس��ي  
آغاز ش��د و در آن زمان 18 كارگ��زار بر روي اين 

قراردادها فعاليت مي كردند. 
بعد از دو ماه مس مفتول 8 ميليمتري را وارد 

رينگ معاملات آتي شد ، در واقع دومين 
محصولي بود كه از س��وي مسئولان مورد 
پذيرش ق��رار گرفت تا معام��لات آتي آن 

انجام شود. 
اما به دليل اينكه مفتول مس مشتريان 
خاص داش��ت و معامله گران آن بيشتر در 
معاملات نقدي ش��ركت مي كردند، بازار 

آتي آن با اقبال چنداني مواجه نشد. 
 به نظر شما محصولاتي كه وارد 
رينگ معاملاتي آتي مي ش�وند بايد 
چه خصوصياتي داش�ته باش�ند كه 
بتوانند با اقبال از س�وي معامله گران 

)مردم( مواجه شوند؟
همانطور كه گفتم مس با اقبال چنداني 
مواجه نش��د ، دليل اين امر نيز اين بود كه 
معامله گ��ران ش��ناخت درس��تي از خود 

محصول و همچنين قراردادهاي��ي كه منجر به 
تحويل در ماههاي آينده آن مي ش��د نداشتند، 
اما با ورود س��كه طلا در بورس كالا اقبال خوبی 
را از س��وي مردم ش��اهد بوديم كه دليل اين امر 
شناخت سرمايه گذاران از وضعيت بازار سكه طلا 
و همچنين به عنوان كالايي س��رمايه اي بر روي 
سكه طلا در كشور ما حساب مي ش��ود. اين امر 
كمك ش��ايان توجهي به قراردادهاي آتي سكه 
طلا كه از آذر ماه سال گذش��ته معاملاتش آغاز 

شد، داشت. 

در واقع علاقه من��دي س��رمايه گذاران براي 
سرمايه گذاري بر روي سكه طلا بسيار بيشتر از 

اونس طلا و مس مفتول بود. 
 در آينده چ�ه كالاهاي ديگ�ري قرار 

است وارد رينگ معاملات آتي شود؟
در حال حاضر مسئولان بورس كالا همين سه 
كالاي شمش طلاي يك اونس��ي ، مس مفتول 
و س��كه طلا را كافي مي دانند ت��ا در آينده مردم 
بيشتر با اين گونه معاملات آشنا ش��ده و به اين 
بازار جذب شوند، زيرا هنوز شناخت عموم مردم 

بازار آتي
 سرمايه گذاري بيشتر کارگزاران را مي طلبد

انتقال  س��رمايه هاي س��رگردان كه به صورت غير رس��مي در ميان بازرگانان  و افراد  مختلف جامعه دست به دست 
مي  ش��ود ، به بورس كالاي ايران و اس��تفاده از آن  در مبادلات قراردادهاي آتي ، اين اطمينان را به س��رمايه گذاران آنها 

مي دهد كه سرمايه هايشان در جاي  مناسب مورد معامله قرار مي گيرد.
سرمايه گذاران  اختيار پول خودشان را خواهند داشت و در هر زمان حتي قبل از سررسيد تحويل كالاي مورد نظرشان 

مي توانند قرارداد كاغذي خود را واگذار كرده و به نقدينگي مورد نظرشان دست پيدا كنند. 
در خصوص عملكرد معاملات آتي در بورس كالا با  پدرام زاد نوعزيزي ناظر تالار معاملات آتي به گفت و گو نشسته ايم 

كه ماحصل آن از نظرتان مي گذرد. 

Future

ناظر تالار معاملات آتي:

بيتا احمدي
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با معاملات آتي در حد انتظار نيست.
به همي��ن دلي��ل ب��راي محص��ولات ديگر 
برنامه ريزي براي ورود به قراردادهاي آتي انجام 

نشده است. 
 شما معتقديد ش�ناخت عموم مردم 
از معاملات آتي در حد انتظار نيس�ت و به 
همين دليل كالاهاي ديگ�ر در برنامه ورود 
به اين نوع معامله نيست، به نظر شما براي 
فرهنگ س�ازي و جا انداختن قراردادهاي 

فيوچرز چه كارهايي بايد صورت گيرد؟
ب��راي فرهنگ س��ازي برنامه ريزي ش��ده و 
س��مينارها و دوره هاي آموزشي متعددي انجام 
گرفته اما گويا كافي نبوده و بايد باز هم اين موارد 
دنبال شود تا بتوانيم سرمايه گذاران بيشتري را 

جلب و جذب كنيم. 
ب��ه نظ��ر مي رس��د تبليغ��ات تلويزيون��ي و 
برنامه هاي��ي ك��ه از طريق صدا و س��يما پخش 
مي شوند بتواند كمك ش��ايان توجهي به حضور 

معامله گران جديد در بازار آتي شود.
دقت كنيد به هر حال كش��ش ب��ازار و اينكه 
معامله گران درخور توجه��ي در انجام معاملات 
حضور داشته باشند بسيار حائز اهميت است كه 
بايد بر روي آن بيشتر كار ش��ود. در حال حاضر 
مردم آش��نايي چنداني از معاملات آتي ندارند، 
اگر بدانند چه شرايط ويژه اي براي معامله در اين 
بازار برايش��ان وجود دارد حتماً جذب مي شوند 
اما همه ي اينها مس��تلزم آموزش و اطلاع رساني 

است. 
 در ابتداي راه اندازي قرار دادهاي آتي 

با چه مشكلاتي مواجه بوديد؟
به هر ح��ال راه ان��دازي  اين بازار تا مس��ائل 
حقوقي و شرعي آن مورد بازبيني قرار گيرد، زمان 
برد. اما با همه آن مشكلات اين بازار پا گرفت و در 
حال حاضر در بورس كالا در حال انجام است و ما 

در اينجا آمادگي حمايت معاملات را داريم. 
در بازارهاي مش��ابه كشورهاي ديگر سالها به 
طول انجاميد تا سقف معاملات روزانه آن به حد 
معقولي برسد و ما در اينجا توقع نداريم به يك باره 
شرايط كشورهاي پيش��رفته را پيدا كنيم، اما با 
آموزش و آش��نايي عموم مردم با توجه به اينكه 
س��كه طلا در اين بازار در حال معامله اس��ت و 
كالاي سرمايه اي بسياري از هموطنانمان است.

اگر فرهنگ سازي درست و به موقع انجام شود، 
شرايط معامله به حد نصاب خوبي خواهد رسيد. 

 ب�راي پذي�رش كالاه�اي جدي�د در 
معاملات آتي به چه مس�ائلي بيشتر توجه 

مي شود؟
آنچه در بورس كالا براي پذيرش محصولات 
جديد به آن اهميت داده مي ش��ود اين است كه 
كالاي مورد نظر استاندارد پذير باشد. بدين معني 
كه روي قرارداد تعريف شود و خريدار و فروشنده 
بدانند با چه استانداردي قرار است محصول مورد 

معامله را تحويل بگيرند. 
كالايي كه براي قراردادهاي آتي مورد پذيرش 

قرار مي گيرد بايد از بازار نق��دي قوي برخوردار 
باشد. 

 عملك�رد معام�لات آت�ي را از زمان 
راه ان�دازي تا ب�ه ام�روز چگون�ه ارزيابي 

مي كنيد؟
در زماني كه ش��مش طلا و مس مفتول مورد 
معامله ق��رار مي گرف��ت، همه چيز ب��ا آرامش 
پيش مي رفت اما با ورود س��كه ط��لا و از آذر ماه 
به اين طرف ما ش��اهد جهش فوق العاده حجم و 

ارزش معاملات قراردادهاي آتي هستيم. 
در حال حاضر بيش از 150 قرارداد سكه طلا 
براي ماههاي آينده منعقد ش��ده كه  هر قرارداد 
شامل 10 س��كه طلا اس��ت. با توجه به اينكه بر 
روي آن تبليغات زيادي نيز صورت نگرفته از نظر 

ما قابل قبول است. 
در اين مقطع زماني و ب��ا توجه به اينكه  چند 
ماه از راه اندازي معاملات آتي سكه طلا مي گذرد 

حجم و ارزش معاملات خوب بوده است.
 بيشتر چه افرادي جذب معاملات آتي 

مي شوند؟ اگر دس�ته بندي در 
اين زمينه وجود دارد بفرماييد. 
بله ، افراديك��ه قراردادهاي آتي 
را منعقد مي كنند به س��ه دس��ته 
اساسی تقسيم مي شوند. يك گروه 
"هجرها "هس��تند كه براي پوشش 
ريسك نقدي خودشان وارد اين بازار 
ش��ده و معاملات را انجام مي دهند. 
اين دسته معاملات نقدي در جاي 
ديگري داش��ته اند و براي پوش��ش 
ريس��ك آن معامل��ه وارد مبادلات 
قرارداد آتي مي ش��وند. دسته دوم 
افرادي هس��تند كه مي خواهند از 
نوسانات بازار استفاده كرده و سود 
ببرند، اين دس��ته به معامله گران يا 

سوداگران معروف هستند.
دسته س��وم افرادي هستند كه 
به آنها" آربيتراژ" گفته مي شود كه 
از اخت��لاف قيم��ت در بورس هاي 
مختل��ف اس��تفاده ك��رده و وارد 
معاملات آتي مي شوند كه البته اين 
دسته سوم در بازار ما هنوز مصداق 

عيني نداشته است. 
 چ�را اف�راد مصطل�ح به" 

آربيتراژ" در بازار آتي ما وجود ندارد؟
به اين دليل كه در كش��ور ما ب��ه عنوان مثال 
سكه طلا طرح امام مورد معامله قرار مي گيرد كه 
ضرب آنرا بانك مركزي انج��ام مي دهد و معادل 
خارجي ن��دارد، از ط��رف ديگر  ش��مش طلاي 
يك اونس��ي كه در بازار آتي ما مورد معامله قرار 
مي گيرد به دليل اينكه افراد معامله گر آش��نايي 
چنداني از نح��وه معاملات ندارن��د و در جريان 
بازاره��اي ديگر نيس��تند ي��ا تجرب��ه اي در اين 
خصوص ندارند از اين طريق معاملات آتي انجام 

نمي دهند.

 به نظر شما در اين مدتي كه معاملات 
آتي در بورس كالا شكل گرفته بيشتر با چه 

چالش هايي مواجه بوده است؟
به نظر مي رسد بزرگترين چالش ،اين باشد كه 

مردم شناخت كافي از اين بازار نوپا ندارند.
حتي ب��ه ج��رأت مي ت��وان گف��ت برخي از 
كارگزاراني كه مجوز فعالي��ت قراردادهاي آتي 
را اخذ كرده اند نمي توانند به درس��تي مشتريان 
خودشان را براي ورود به عرصه قراردادهاي آتي 

مجاب كنند.
در حال حاضر بالغ بر 30 كارگزار اعم از بورس 
كالايي و اوراق بهاداري مجوز آتي دارند اما درصد 

كمي از آنها بر روي آتي فعاليت مي كنند. 
بازار آتي مس��تلزم س��رمايه گذاري بيش��تر 
از س��وي كارگزاران اس��ت بايد نيروي انس��اني 
كارآزموده به اين نوع معام��لات اختصاص داده 
شود تا مش��تريان را ترغيب به سرمايه گذاري از 

اين طريق نمايند. 
چالش ديگر اين اس��ت كه ما تحليل گر بازار 

س��رمايه داريم اما ب��راي معاملات ب��ورس كالا 
و بخص��وص معاملات آت��ي تحليل گ��ر نداريم .
جا دارد از همين جا از كليه اس��تادان دانش��گاه، 
صاحبنظران و فعالان بازارهاي س��رمايه دعوت 
كنيم تا نظ��رات علم��ي و كارشناس��ي خود را 
درباره عملكرد معام��لات آتي بدهند.يا حتی در 
دانشگاهها دوره هاي خاص آموزشي در مباحث 
درسي رش��ته هاي مربوطه ديده شود. چرا كه به 
نظر مي رسد س��رمايه گذاري آموزشي در آينده 
بيش از هر چيز بتواند به بهبود روند معاملات آتي 

كمك كند. 
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